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تناول موضوع الرسالة سياسة الشيخ خزعل بن جابر الكعبي في إمااة  احواواا العربياة بعربنا الال خا ل  

مل, فقد هدف إلا  إلقااا الءاوا عاا  المعاالئ الرفيناة فاي سياساة إمااة  1925-1897هـ/ 1343-1315الف ر  ب

م, الننة ال ي تاول  فيهاا الشايخ خزعال 1897هـ/1315احوواا العربية في عهد الشيخ خزعل, بدأ البحث بننة 

يهاا إمااة  م, النانة ال اي او ااا فااة  ف1925هاـ/1343مقاليد الحكئ في إماة  احواواا العربياة, واه ها  بنانة 

احوواا العربية, والقبض عا  أميرها الشيخ خزعل. وقد تئ إعطاا هبذ  عن إقاايئ عربنا الا مان خا ل تنامي  , 

اا  وموقع  الجغرافي, وأهئ ثروات  الطبيعية مثل: الماا والب رول, والجذوة ال اةيخية لإثباا  ألاا  العرباي أةض 

ا, وتئ ال طرق بعد ذلك إل  ويا  الشيخ خزعل وهنب , وويات  الاج ماعية,  والشاوولا الإااةياة فاي إماةتا   وبشر 

خ ل وكم  لها, بعد ذلك تئ إبراا سياسة الشيخ خزعل الكعبي الداخاية والخاةجية, وع ق   ببريطاهيا قبل وأثناا 

خزعل مع وبعد الحرب العالمية احول ، وأهئ الاتفاقيا  ال ي تما بين  وبين الاهجايز, وتئ تبيين ع قا  الشيخ 

اول الجااواة لالكويااا والعااراق وهجااد, وليفيااة مواجه اا  ليةماااع الفاةسااية فااي إماةتاا . وعنااد تغياار النياسااة 

البريطاهية بعد الحرب العالمية احول  قام الشيخ خزعال ب رياين هفنا  لكرساي العارن, لكان بريطاهياا ةفءاا 

منافني احمير فيصل بن الحنين عن العارن, مماا مناهدت  خوف ا من إقامة اتحاا بين إماةت  والعراق, وتئ إبعاا 

أاى فيما بعد ألا ي عامل الشيخ خزعال بحاذة ماع الحكوماة العراقياة الجدياد , وقاد لاالا ل هاوة ةضاا خاالا عاا  

منرح احوداث وةؤي   العنصرية تجاه العرب أثر لبير في اعزعاة وكائ الشايخ خزعال وههاي ا , وقاد سااهد  

في المنطقة هذا الاو  ل وفقا لمصالحهما، فائ تناهده بريطاهياا عاا  الارمئ مان لال الدول الا الا الا لهما مصالن 

الوعوا ال ي قدم ها ل , وأما ةوسيا فقد اةتبطا بع قا  ممياز  ماع ةضاا خاالا، ولاهاا لا ترياد اسا مراة وكائ 

تبع الباوث في الدةاسة الشيخ خزعل لإماة  احوواا العربية، مما أاى إل  ههاية الحكئ العربي في احوواا, وقد ا

منهج البحث ال اةيخي الولفي، القافئ عا  جمع الماا  العامياة مان المصاااة الم عادا  مثال ل ار ال ااةيخ العاام 

لاخايج, ول ر ال اةيخ الخاص باحوواا والعراق, والوثااف  والمراجاع, والرساافل العامياة والادوةيا , ومان ثائ 

خ ص الن افج, وذلك بهدف الولول إل  تحقي  أهداف الدةاسة, وأما أهئ تحاياها بطريقة عامية في محاولة لاس 

الن افج ال ي تئ ال ولل إليها فيمكن إجمالها في الآتي: ألا إقاايئ احواواا أةع عربياة تائ او  لهاا ب خطاي  مان 

ا لنياساة القوى احجنبية آهذاك, وقد تئ تفويض الحكومة الفاةسية م مثاة في ةضا خالا بالقيام بهذا الاو   ل اعم 

فاة  ال وسعية ال ي يعاهي منها العرب إل  وق نا الحاضر, ويرى الباوث ألا الدةاسا  ال ي تها ئ بدةاساة إقاايئ 

احوواا العربية اةاسا  يحيحة وقاياة, ف بد من اةاسة إماة  احوواا العربية من جواهر م عدا , وهشرها بين 

الإماة  ال ي تنع  إيرالا إل  منن هوي ها العربية وتفريس لل ما ي عا  أفراا الشعوب العربية؛ لكي يعرفوا هذه 

بهذه الإماة ، ولابد من اعئ الشعر احووااي في مقاوم   ل و  ل الفاةسي, لذلك اعائ المن ماا  احووااياة 

لا  ال ي لها اوة واضن وظاهر في هشر أووال إماة  احوواا في الداخل وإظهااةه لاخااة . وتولال الباواث إ

 ه افج وقدم بعض ال وليا .
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Abstract  

 

The subject of the research is the Policy of Al-Sheikh Khaza'l Ben Jaber Al-Kaaby in the 

Arabian Emirate of Al-Ahwaz(Arabestan) during the period of(1315 - 1343 AH / 1897 - 

1925 AD). The aim is to highlight the main political features of the Arabian Emirate of Al-

Ahwaz in the era of Al-Sheikh Kha'al. The research started from the year 1315 AH / 1897 

AD when    Al- Shikh Khaz'al took over the reins of government of the Arabian Emirate of 

Al-Ahwaz and ended in the year of 1343 AH / 1925 AD when the Persians occupied the 

Arabian Emirate of  Al-Ahwaz and its prince Al-Sheikh Khaz'al was arrested. The research 

gave a brief of the region of Arabestan through its name, geographical location and the most 

important natural wealth: the water and the petrol, and its historical roots that prove its Arabic 

origin land and human. Afterwards it discussed the life of Al-Sheikh, his lineage, social life 

and the administrative affairs during ruling the Emirate. Then featured the internal and 

external policy of Al-Sheikh Khaz'al Al Kaaby, his relationship with Britain before and after 

the First World War, the most important agreements between him and the British. Also 

explained the relationship between   Al-Sheikh Khaz'al and the neighboring countries such as 

Kuwait, Iraq and Najd  and how he faced the Persian ambitious in his Emirate.  

Subsequent the changing of the British policy after the First World War, Al-Sheikh Khaza'l 

nominated himself for the throne. However Britain refused supporting him because of its 

fears that he would establish a union between his Emirate and Iraq. The rivals of the Prince 

Faisal Be Al-Hussein were eliminated from the throne which was the reason that Al-Sheikh 

Khaza'l deal with caution with the new Iraqi government. The appearance of Reda Khan and 

his racist vision towards the Arabs had an important effect on the unsettled rule of Al-Sheikh 

Khaza'l and its end. 

The two countries that had interests in the region had supported this occupation according to 

their interests, Britain didn't support him in spite of all the promises that had given to him, 

and Russia had special relationships with  Reda Khan and didn't want that the rule of Al-

Sheikh Khaza'l to continue in the Arabian Emirate of Al-Ahwaz that resulted in ending the 

Arab regime in Al-Ahwaz. 

The researcher followed in the study the descriptive historical research method that depends 

on collecting the scientific materials from different resources such as the books of the Gulf 

general history, history books of Al-Ahwaz and Iraq, the documents and references, scientific 

researches, then applying the scientific analysis in order to extract the results that achieve the 

main goal of the study. 

The most important results are: the region of Al-Ahwaz is an Arab land that was occupied by 

the foreign powers at that time, the Persian government, presented by Reda Khan, was 

authorized to occupy the region to support the Persian extending policy that Arabs still 

suffering from till present. 

The opinion of the researcher is that the studies about the Arab region of Al-Ahwaz are very 

few, must increase the studies from different sides and publish it in the Arab nations in order 

to get to know the Emirate that Iran would like to erase its Arab origin and give everything 

related to that Emirate  the Persian identity, must support the people of Al-Ahwaz in its 

resistance to the Persian occupation, support the organization of Al-Ahwaz that has an 



effective role in spread the conditions of Emirate Al-Ahwaz internally and externally. The 

researcher reached conclusions 

 

 


